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Vážené dámy a pánové, jsem rád, že se podaři-
lo navázat velmi intenzivní spolupráci Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR s Akademií věd ČR, které 
si cením jako tradiční a přitom velmi úspěšné české 
vědecké instituce. Seminář společně organizovaný 
při příležitosti 70. výročí ukončení II. světové války 
je jen jedním z příkladů této spolupráce. Letos je to 
již tři roky od podpisu Memoranda, které propojení 
obou institucí upravuje, a za tuto dobu se společnými 
silami udělalo mnoho práce. Věřím, že v ní budeme 
úspěšně pokračovat i nadále, kupříkladu při přípra-
vách oslav 700. výročí narození Karla IV., chystaných 
na příští rok.

Vážení přátelé, podepsání Memoranda o vzájemné podpoře 
a spolupráci mezi Poslaneckou sněmovnou Parlamentu ČR 
a Akademií věd ČR považuji za jeden z důležitých okamžiků 
v životě Akademie věd. Rád konstatuji, že po třech letech 
vzájemné spolupráce se prokázala oprávněnost takové do-
hody a že aktivity z ní vyplývající slouží ke vzájemnému obo-
hacení jak vědců, tak i politiků. Předpokládám, že realizace 
Strategie AV21 výrazně přispěje k efektivnějšímu přenosu 
výsledků výzkumu do institucí státní správy. Pevně věřím, že 
naše dosavadní spolupráce tak dostane nový impuls. Existuje 
celá řada témat, kde Akademie věd může politikům expertně 
pomoci – od společenskovědních a ekonomických témat až 
po otázky ekologie a energetiky.

prof. Ing. Jiří Drahoš, DrSc., dr. h. c.
předseda Akademie věd České republiky

Jan Hamáček
předseda Poslanecké sněmovny PČR





MeMoRAnDuM o vzáJeMné PoDPoře 
A SPoluPRácI MezI PoSlAneckou 
SněMovnou PČR A AkADeMIí věD ČR
15. 3. 2012

Memorandum o vzájemné podpoře a spolupráci mezi 
Poslaneckou sněmovnou PČR a Akademií věd ČR po-
depsali 15. března 2012 předseda AV ČR Jiří Drahoš 
a předsedkyně Poslanecké sněmovny PČR Miroslava 
Němcová. Slavnostní akt se uskutečnil v sídle Posla-
necké sněmovny PČR za účasti místopředsedkyně 
Poslanecké sněmovny Vlasty Parkanové, ředitele Fi-
losofického ústavu AV ČR Pavla Barana a dalších vý-
znamných hostů.
Akademie věd ČR jako klíčová instituce vědy a výzku-
mu v České republice nabízí Poslanecké sněmovně PČR 
potenciál odborného garanta k tématům vědy, výzku-
mu a inovací ve veřejném prostoru. Tato spolupráce 
se bude odvíjet v těsné součinnosti s dalšími vědec-
kými a výzkumnými institucemi, především vysokými 
školami.
„Pro obě strany je to důležitá dohoda. Existuje řada 
témat, kde Akademie věd může politikům expertně po-
moci – od společenskovědních a ekonomických témat 
až po otázky ekologie a energetiky. AV ČR má povin-
nost nabízet své služby orgánům státní správy a akti-

vity vyplývající z naší vzájemné dohody by měly sloužit 
k vzájemnému obohacení – vědců i politiků,“ zdůraznil 
Jiří Drahoš. 
„Jde o start prací na velmi užitečném a tvůrčím poli, na 
kterém mohou obě strany jen získat. Hlavně by však 
spolupráce měla přinést vyšší kvalitu při rozhodování 
zákonodárného sboru,“ uvedla po podpisu předsedky-
ně Poslanecké sněmovny PČR Miroslava Němcová. 
V praktické rovině podpoří memorandum rozvoj kon-
taktů mezi vědeckými, vzdělávacími, hospodářskými 
a dalšími organizacemi působícími v České republice. 
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konfeRencI o PARlAMentARISMu 
„SleDovAlI“ I MARšálkové
30. 3. a 7. 4. 2011

U příležitosti 150. výročí prvního zasedání obnoveného 
českého zemského sněmu se v Praze uskutečnila mezi-
národní vědecká konference věnovaná vývoji moderní-
ho parlamentarismu ve střední Evropě.
Ve dnech 7.–8. dubna 2011 ji společně uspořáda-
ly Poslanecká sněmovna Parlamentu ČR, Masarykův 
ústav a Archiv AV ČR, Österreichische Akademie der 
Wissenschaften – Zentrum für Neuzeit- und Zeit-
geschichtsforschung/Kommission für die Geschichte 
der Habsburgermonarchie, Filozofická fakulta Univer-
zity Karlovy a Národní muzeum.
Prologem této významné události bylo slavnostní 
odhalení sedmi obrazů maršálků českého zemského 
sněmu z období 1861–1913, jež se konalo ve středu 
30. března v prostorách Kanceláře předsedkyně Posla-
necké sněmovny PČR Miroslavy Němcové, iniciátorky 
vědecké konference i vystavení pláten. Právě zde totiž 
byly do roku 1918 obrazy umístěny, poté uschovány 
v depozitáři, v roce 1939 uloženy v Národním muzeu 
a nakonec restaurovány díky finanční podpoře minis-
terstva kultury. Ceremoniál doprovázelo společné me-
morandum k dlouhodobé výpůjčce těchto děl, které 

stvrdili svými podpisy Miroslava Němcová a ministr 
kultury Jiří Besser.
Na následné tiskové besedě vyzdvihl předseda Akade-
mie věd ČR Jiří Drahoš mimořádnou důležitost vzniku 
obnoveného českého zemského sněmu před 150 lety. 
Podle něho byl tehdejší parlament pro naše pozdější 
klíčové politiky – Masaryka a další představitele – ne-
ocenitelnou školou, ti všichni se tam „vyučili“. Ředitel 
Masarykova ústavu a Archivu AV ČR Luboš Velek pak 
zdůraznil, že konference se nezaměřuje jen na 19. sto-
letí, ale též na první republiku a na další etapy moderní 
středoevropské historie včetně transformace totalit-
ních parlamentů zemí bývalého „východního bloku“ 
po roce 1989. Jak v této souvislosti uvedl, Česká re-
publika je jednou z mála evropských zemí, která nemá 
zpracované vlastní parlamentní dějiny.
Kulaté výročí zasedání obnoveného zemského sněmu 
připadlo na 6. duben. První den konference (7. 4.) se 
odehrál v budově Poslanecké sněmovny (palác bývalé-
ho Zemského gubernia) v Praze na Malé Straně, druhý 
den v Nové budově Národního muzea (bývalé Federál-
ní shromáždění).

Foto ze slavnostního odhalení 30. 3. 2011
→ 



7



SeMInář „SvAtá AnežkA ČeSká A JeJí 
HIStoRIcko-SPoleČenSký význAM“
4. 4. 2011

U příležitosti 800. výročí narození nejznámější české 
světice se konal v pondělí 4. dubna 2011 v prostorách 
Státních aktů Poslanecké sněmovny seminář „Svatá 
Anežka Česká a její historicko-společenský význam“. 
Akci pořádal předseda poslaneckého klubu TOP 09 
Petr Gazdík. Význam Anežky České v kulturně-civilizač-
ním kontextu doby jejího života a duchovní rozměr její 
osobnosti zde připomněl pražský arcibiskup a předseda 
České biskupské konference Dominik Duka. Ocenil ze-
jména spirituální rozměr její sociální angažovanosti, jež 
představovala jednu z odpovědí na výzvy, které vyvstá-

valy před tehdejší společností. V tomto směru je podle 
arcibiskupa Duky inspirující i pro dnešní dobu.
Předseda Akademie věd ČR Jiří Drahoš se ve svém 
projevu zaměřil na otázky interpretace Anežčina od-
kazu pro současnost. Dotkl se též postavení vědy 
i Akademie věd v interakci s dalšími společenskými 
sférami, přičemž zdůraznil, že v době Anežčina života 
můžeme vnímat vzájemné souznění kultury, státnos-
ti, duchovních hodnot a také vzdělanosti. Obohacující 
souzvuk těchto oblastí je dnes důležitý o to více, že 
přes technologický pokrok se stáváme svědky hlubší-
ho a vážnějšího rozpadu ve vzájemné komunikaci přes 
její fakticky neomezené možnosti – jak mezi lidmi, tak 
institucemi. Výsledkem je zhoršená schopnost vzájem-
ně si naslouchat. Podle předsedy AV ČR J. Drahoše je 
důležité, aby ruku v ruce s technologickou vyspělostí 
šla i vzdělanost a kulturnost, a to v tom nejširším slova 
smyslu.
Cesta k Anežčině svatořečení ve společensko-politic-
kých turbulencích byla tématem vystoupení Jaroslava 
Šebka z Historického ústavu AV ČR. Přiblížil v něm spo-
lečenskou situaci v Československu v závěru 80. let, 
kdy se proces svatořečení chýlil k završení. Na základě 
málo známých pramenných materiálů charakterizoval 
jak atmosféru vzedmutí protirežimní náboženské i ob-
čanské aktivity, spojené s připomínáním našich duchov-



ních tradic včetně anežské, tak postup mocenských 
i represivních orgánů. Kanonizace Anežky Přemyslovny 
se konala 12. listopadu 1989 na svatopetrském náměstí 
v Římě a svatořečení přemyslovské princezny předjíma-
lo události na Národní třídě o pět dní později, přinášející 
návrat svobody a demokracie do naší vlasti.
Všichni vystupující se shodli, že je důležité hledat ak-
tuální dimenze našich národních tradic jako možnosti 
k vzájemnému dialogu mezi konfesní i sekulární sférou. 
Život a následný odkaz svaté Anežky by se tak mohl 
stát jedním z příkladů hledání společenských svorníků, 
posilujících naši státní i národní identitu, ale také snahu 
po zlepšení úrovně veřejného života ve společnosti.

MezInáRoDní konfeRence „ženy A PolItI-
kA (1890–1938)“
24–25. 5. 2012 

Ke 100. výročí zvolení první ženy do českého zem-
ského sněmu, Boženy Vikové-Kunětické, se ve dnech 
24.–25. května 2012 uskutečnila v prostorách Posla-
necké sněmovny PČR mezinárodní vědecká konference 
„Ženy a politika (1890–1938)“. Záštitu nad ní převzali 
předsedkyně PS PČR Miroslava Němcová a předseda AV 
ČR Jiří Drahoš. Konferenci uspořádaly PS PČR, Masary-
kův ústav a Archiv (MÚA) AV ČR, Centrum středoev-

ropských studií (společné 
pracoviště MÚA AV ČR 
a Vysoké školy CEVRO 
Institut) a Nadace Anny 
a Jaroslava Krejčích.
Cílem konference bylo 
vymezit a definovat prostor pro uplatnění žen ve veřej-
né činnosti a v politice v posledních třech desetiletích 
existence Rakouska-Uherska, v první Československé 
republice a v Rakouské republice. Příspěvky se zabý-
valy komparací programových úkolů ženského hnutí 
v jednotlivých korunních zemích monarchie, podmín-
kami, v nichž jednotlivá ženská hnutí pracovala, a hle-
daly odpověď na otázku, jak vypadala veřejná činnost 
žen v době, kdy neexistovalo povolání, které bychom 
označili dnes jako „politička“. Pozornost byla věnová-
na působení žen-poslankyň v národních parlamentech 
a jejich zahraničním kontaktům.
Dvoudenní jednání, rozdělené do pěti sekcí, přinášelo 
odpovědi skrze referáty jednotlivých domácích i zahra-
ničních účastníků mj. na následující otázky. Byly čes-
koslovenské a rakouské političky kolegyněmi politiků, 
nebo hájily ryze ženské zájmy? Převažovala u poslan-
kyň/senátorek stranická disciplína, nebo bylo možné 
vytvořit podmínky pro zformování tzv. ženské lobby 
napříč politickými stranami?
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PRAžSká konfeRence k 20. výRoČí 
ÚStAvy ČR
10. 12. 2012

„Poslanci České národní rady byli v mnohém odkázáni 
na dohodu a nikdo z nich přesně nemohl vědět, co 
a jak se z ústavy osvědčí. Dnes víme, že přes všechny 

těžkosti česká ústava v testu časem uspěla,“ uved-
la předsedkyně Poslanecké sněmovny PČR Miroslava 
Němcová při zahájení konference k 20. výročí Ústa-
vy České republiky v Poslanecké sněmovně v pondělí 
10. prosince. Tehdejší Česká národní rada přijala čes-
kou ústavu 16. prosince 1992. Zpracovala ji komise 
v čele s tehdejším premiérem a pozdějším preziden-



tem Václavem Klausem. Za celých dvacet let bylo při-
jato jen sedm trvalých změn Ústavy. Všechny změny 
byly svým rozsahem i dosahem malé, k celkové revizi 
Ústavy nedošlo, i když bylo několik větších ústavních 
změn navrženo. První schválenou ústavní novelou 
bylo přijetí samosprávných krajů. Druhá změna se tý-
kala opravy bezpečnostních pravomocí ve vztahu ke 
vstupu do NATO. Třetí, čtvrtá i pátá změna souvisela 
se vstupem do Evropské unie. Upravovaly postavení 
práva EU, pravomoc České národní banky a konání 
evropského referenda. Šestá změna umožnila samo-
rozpuštění Poslanecké sněmovny, sedmá pak přímou 
volbu prezidenta.
Součástí konference byla i výstava hlavních dokumentů 
včetně faksimile originálu Ústavy s podpisy Milana Uh-
deho a Václava Klause.

↑ 
Součástí konference byla i výstava hlavních dokumentů 
včetně faksimile originálu Ústavy s podpisy Milana Uh-
deho a Václava Klause.

Na zahájení konference vystoupil rovněž předseda Aka-
demie věd ČR prof. Jiří Drahoš.
←
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SeMInář „neRoStné SuRovIny v ČR – 
co uDělAt PRo JeJIcH využItí“ 
30. 5. 2013

Cyklus odborných seminářů zaměřených na význam 
vědeckých poznatků pro konkurenceschopnost naší 
země zahájily ve čtvrtek 30. 5. 2013 Akademie věd 
ČR a Poslanecká sněmovna PČR, která k tomuto účelu 
nabídla své prostory. Tématem prvního semináře byly 
„Nerostné suroviny v ČR – co udělat pro jejich využi-
tí“. Záštitu nad akcí převzal předseda hospodářského 
výboru PSP ČR Ing. Milan Urban, jenž měl společně 
s místopředsedou AV ČR RNDr. Janem Šafandou, CSc., 

úvodní slovo. Seminář moderoval RNDr. Radek Mikuláš, 
CSc., z Geologického ústavu AV ČR. 
„Věřím, že spolupráce AV ČR a PSP ČR přispěje k hlav-
ním cílům tohoto cyklu, a to jak ke zvýšení konkurence-
schopnosti, tak ke zvýšení kvality života všech občanů 
České republiky. Dnešní seminář je důležitý především 
rostoucím významem nerostných surovin a jejich zdrojů 
v Evropě i ve světě. Jeho poznatky mohou vést nejen 
ke zvýšení znalostí o přírodních podmínkách nerostných 
zdrojů, ale i k seznámení se s legislativní úpravou této 
oblasti,“ uvedl předseda hospodářského výboru PS PČR 
ČR Ing. Milan Urban. Místopředseda AV ČR RNDr. Jan 
Šafanda, CSc., ve svém vystoupení vyjádřil přesvědčení, 
že semináře přispějí k naplnění Memoranda o vzájemné 
podpoře a spolupráci mezi Akademií věd ČR a Poslanec-
kou sněmovnou ČR, jež bylo uzavřeno v březnu 2012. 
„Předpokládáme, že tento cyklus seminářů, který není 
v současnosti nijak časově ohraničený, bude průběžně 
naplňován aktuálními tématy v návaznosti na společen-
ský a ekonomický vývoj ČR i na vývoj a proměny vě-
deckého poznání,“ upřesnil Jan Šafanda. Mezi předná-
šejícími se vystřídali přední vědečtí pracovníci z různých 
ústavů Akademie věd ČR a také odborníci z vysokých 
škol a z dalších výzkumných pracovišť. 
Česká republika má nemalé nerostné bohatství, ať už 
historicky ověřené, nebo spíše netradiční. Aby mohlo 



být racionálně využíváno, je nezbytné aktualizovat zna-
losti našich přírodních podmínek, podporovat související 
výzkumy a formulovat dlouhodobé strategie využívání 
nerostů. Těmto otázkám se v prvním příspěvku seminá-
ře věnoval ředitel České geologické služby Mgr. Zdeněk 
Venera, Ph.D. Racionální pohled na přínosy a rizika těž-
by břidlicového plynu pak představil Mgr. Leo Eisner, 
Ph.D., z Ústavu struktury a mechaniky hornin Akademie 
věd ČR. O tom, jak přizpůsobovat novým výzvám legis-
lativu týkající se nerostných surovin, na závěr pohovořili 
JUDr. Josef Luks a Mgr. David Póč z Těžební unie. 

výStAvA „užIteČná věDA – 20 let 
AkADeMIe věD ČR“ 
červen 2013

Výstavu „Užitečná věda - 20 let AV ČR“ připravil Odbor 
mediální komunikace Kanceláře AV ČR ve spolupráci 
s vybranými pracovišti AV ČR. K vidění byla v prosto-
rách Poslanecké sněmovny PČR v měsíci červnu 2013.  
„Je sice jen malou výsečí vědeckých a výzkumných 
aktivit a výsledků pracovišť AV ČR, jasně ale ukazuje, 
že na dnešních a zítřejších objevech základního a apli-
kovaného výzkumu závisí kvalita života našich občanů 
v příštích letech a desetiletích,“ připomněl na zahájení 
výstavy předseda AV ČR prof. Jiří Drahoš.
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SeMInář „cyRIl A MetoDěJ – JIž 1150 let
S náMI“
19. 6. 2013

Seminář byl věnován duchovním, politickým i společen-
ským aspektům reflexe cyrilometodějského kultu v mi-
nulosti i nyní. Pořádal jej poslanecký klub TOP 09 pod 
záštitou předsedkyně Poslanecké sněmovny PČR Miro-
slavy Němcové. Na semináři vystoupil mimo jiné doc. 
Jaroslav Šebek z Historického ústavu AV ČR, prof. Petr 
Piťha nebo PhDr. Markéta Pánková, ředitelka Národního 
pedagogického muzea a knihovny J. A. Komenského.

SlAvnoStní PříPRAvné Setkání
náRoDní koMISe k oSlAváM 700. výRoČí
nARození kARlA Iv.
13. 5. 2014 

Deklarací vůle spolupracovat na realizaci oslav 700 let 
od narození českého panovníka Karla IV. zástupci z řad 
politiků a významných institucí veřejného života zahájili 
oficiální přípravy na národní výročí v roce 2016. Zá-
roveň v Senátu proběhlo Slavnostní přípravné setkání 
Národní komise, která bude koordinovat oslavy na ce-
lostátní úrovni. Důstojné oslavy si výročí zaslouží podle 
84 % českých občanů.

V roce 2016 uplyne 700 let od narození výjimečného 
českého panovníka celoevropského významu Karla IV. 
Ve Valdštejnském paláci, symbolicky v předvečer 698. 
narozenin Karla IV., proběhlo přípravné setkání tzv. 
Národní komise, která bude připravovat, koordinovat 
a realizovat oslavy tohoto výročí na celorepublikové 
úrovni. Na této akci členové komise slavnostně dekla-
rovali svou podporu a vůli spolupracovat. Členy Národní 
komise jsou mimo jiné předsedové obou komor Parla-
mentu ČR, předseda vlády, zástupci Akademie věd ČR, 
rektor Univerzity Karlovy, církevní představitelé a další 
přední osobnosti českého veřejného života.
Předsedou Národní komise byl jmenován předseda Po-
slanecké sněmovny PČR Jan Hamáček, který vyzdvihl 
především morální základy a principy politiky Karla IV. 
„Kdyby mnohá rozhodnutí Karlova nebyla nadčasová, 
přesahující rámec lidské pomíjivosti či krátkodobého 
politického profitu, asi by se dnešní shromáždění při-
pravující oslavy 700. výročí jeho narození nekonalo,“ 
uvedl Hamáček.
„Karel IV. byl osobností evropského formátu. České 
země miloval, tady byl základ jeho říše, odtud pochá-
zel rod jeho matky. Karel IV. myslel evropsky, jednal 
evropsky a měl také evropskou odpovědnost a ev-
ropský význam. I proto věřím, že oslavy 700. výro-
čí Karlova narození musí být koncipovány tak, aby je 



současná Evropa zaznamenala,“ zdůraznil předseda 
Senátu Milan Štěch. „Myslím, že jsou určitá významná 
jubilea, která si stát a přední veřejné instituce musí 
vzít za své,“ dodal. Premiér Bohuslav Sobotka ocenil 
nadčasové hodnoty Karla IV., z nichž můžeme čerpat 
dodnes: podpora vzdělanosti, silná diplomacie a ro-
zumná správa země. 
Odborným garantem oslav 700. výročí z hlediska his-
torické přesnosti je Akademie věd ČR. Její předseda 
Jiří Drahoš uvedl, že nejdůležitějším rysem mezinárod-
ní mírové politiky Karla IV. byla diplomacie a kultivace 
osobního jednání.
Zastřešující organizací pro koordinaci národních akti-
vit v rámci oslav je spolek Otec vlasti Karel IV. Jeho 
předseda Ondřej Chrást v Senátu představil výsledky 
celorepublikového průzkumu zaměřeného na vnímání 
osobnosti Karla IV. českou veřejností. „Podle průzku-
mu si důstojné oslavy 700. výročí narození přeje téměř 
84 % obyvatel České republiky. Není to tedy výstřelek 
nějaké úzké skupinky lidí, ale celospolečenská poptáv-
ka. Téměř tři čtvrtiny lidí si rovněž myslí, že by vláda 
měla oslavy aktivně podpořit. Jsem proto rád, že na 
dnešním setkání projektu vyjádřili podporu mnozí poli-
tičtí představitelé.“ Podle Chrásta je cílem oslav zapojit 
širokou veřejnost nejen jako pasivní účastníky připra-
vených akcí, ale podnítit skupinky i jednotlivce k vlastní 

aktivitě. „Propagací stále platných názorů, morálních 
hodnot a myšlenek Karla IV. chceme přispět ke kultivaci 
veřejného života v České republice a obrátit pozornost 
k odpovědnosti a toleranci,“ dodal Chrást.
V rámci národního výročí proběhne několik stovek akcí 
na různých úrovních. Na národní úrovni se připravu-
je např. celovečerní film, televizní i rozhlasový seriál, 
online encyklopedie, slavnostní koncert ve Svatovítské 
katedrále či historické rytířské turnaje v Jelením pří-
kopu Pražského hradu. Hlavními mediálními partnery 
projektu národního výročí jsou Česká televize a Čes-
ký rozhlas. Některé další projekty proběhnou v rámci 
mezinárodní spolupráce. Podporu myšlence národních 
oslav vyjádřila řada organizací, namátkou třeba Pre-
zidentská kancelář, Hlavní město Praha, Národní pa-
mátkový ústav, Správa Pražského hradu, ministerstva 
kultury, školství, zahraničních věcí a místního rozvoje, 
Česká filharmonie a další.
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SeMInář „HoDnocení A fInAncování věDy 
v ČeSké RePublIce“
20. 5. 2014

Hlavní odborná garantka představila IPN Metodiku na 
semináři „Hodnocení a financování vědy v České re-
publice“, který se konal pod záštitou místopředsedy 
sněmovního podvýboru pro vědu a vysoké školy prof. 
Františka Váchy.  Hosty na půdě Poslanecké sněmovny 
uvítal spolu s pořadatelem také vicepremiér pro vědu, 
výzkum a inovace Pavel Bělobrádek. Přednášející, kte-
ří na něj navázali, pak hodnocení a financování vědy 
v České republice projednali z různých úhlů pohledu.

SeMInář „cIvIlIzAČní DoPADy 
zneČIštěnéHo ovzDuší“
22. 5. 2014

V dalším z odborných seminářů, jež se zaměřují na vý-
znam vědeckých poznatků pro konkurenceschopnost 
naší země, diskutovali čeští experti na téma „Znečištění 
ovzduší v ČR a související civilizační dopady“. Záštitu 
nad sympoziem převzali nejvyšší představitelé pořáda-
jících institucí – předseda PS PČR Jan Hamáček a před-
seda AV ČR prof. Jiří Drahoš. 
Podle Jana Hamáčka představují civilizační dopady zne-
čištění ovzduší v České republice pro Poslaneckou sně-
movnu jedno ze zásadních témat: „Právě v této oblasti 
je možná nejvíce vidět pokrok, jehož jsme za posled-
ních dvacet let dosáhli.“ Předseda AV ČR prof. Drahoš 
v této souvislosti zdůraznil, že k řešení mnoha problémů 
v naší zemi nabízí východisko nová Strategie Akademie 
věd: „Co dýcháme a v čem žijeme, je důležité pro nás 
všechny.“ Rovněž uvedl, že by se vědci měli význam-
ně podílet na podkladech a analýzách, z nichž by měla 

Z prezentace hlavní odborné garantky prof. Jitky 
Moravcové
←



decizní sféra vycházet – politika a věda by se totiž měly 
doplňovat.
V zahajovacím bloku dále vystoupili předseda Výboru 
pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu PSP 
ČR prof. Jiří Zlatuška a místopředsedkyně Výboru pro 
vzdělávání, vědu, kulturu, lidská práva a petice Senátu 
PČR a ředitelka Ústavu experimentální medicíny (ÚEM) 
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AV ČR prof. Eva Syková. V navazujícím programu re-
feroval o vlivu znečištěného ovzduší na zdravotní stav 
populace dr. Radim Šrám z ÚEM. Vliv znečištěného 
ovzduší na výskyt infekčních onemocnění u dětí roze-
bral dr. Miroslav Dostál z ÚEM AV ČR a o vlivu znečiště-
ného ovzduší na kvalitu spermií pojednal prof. Jiří Rubeš 
z Výzkumného ústavu veterinárního lékařství.



PAnelová DISkuSe „etIkA všeDníHo Dne, 
ČtvRtá DIMenze oSobnoStI“
24. 6. 2014

Panelová diskuse v Poslanecké sněmovně PČR se vě-
novala především etice. Na obsahu se podíleli i zástup-
ci Filosofického ústavu AV ČR. Vystoupila mj. PhDr. 
Wendy Drozenová, Ph.D., která se zaměřuje na etiku 
(morální filozofii), etiku věd, bioetiku, etické kontex-
ty duchovní kultury a filozofii náboženství. „V pluralit-
ní společnosti neočekáváme a nemůžeme prosazovat 
nějaké společné povinné světonázorové východisko, 
potřebujeme však nutně sdílet základní hodnoty, ne-
boť bez sdílených hodnot nemůže být řeč o společnosti 
v plném slova smyslu,“ uvedla.

SeMInář „konec II. Světové války 
A DoPADy nA ČeSkou SPoleČnoSt“
16. 4. 2015

Program

* Úvodní slovo – Jan Hamáček (předseda PS PČR), prof. 
Ing. Jiří Drahoš, DrSc., dr. h. c. (předseda AV ČR), Mgr. 
Jiří Mihola, Ph.D. (místopředseda Výboru pro vědu, 
vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu PS PČR)

* Mezinárodní souvislosti obnovy Československa – prof.   
JUDr. Jan Kuklík, DrSc. (Právnická fakulta UK)

* Londýn-Moskva-Praha. Zahraniční odboj a osvobození 
Československa – doc. PhDr. Jan Němeček, DrSc. (His-
torický ústav AV ČR)

* Moskevská jednání a Košický vládní program – PhDr. 
Michal Pehr, Ph.D. (Masarykův ústav a Archiv AV ČR)

* Ve svobodě se rodily i zárodky budoucí nesvobody. 
Utváření politického systému po roce 1945 – doc. Mgr. 
Jaroslav Šebek, Ph.D. (Historický ústav AV ČR)
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